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Da spaniens land var på færde
og kampråbet lød fra Valencia
fra hele Danmark sig meldte
en skare rede ti1 strid
en hær mangfoidig og broeet
en hær hvis ingen taie torstod
- iVlen hvad har ord vei at sige
- når bare det gæider gå på.

Dødens fald, hjernes skade

ryggens knæk, barnets forgiftning
kan vi alle tbrstå

Vi fandt døden hernede
som del af en usikker sag

350 i byggeriet pro anno
vi bøjer sti1le vort hoved
og sænker vofi biodrøde flag

Der går et spøgelse gennem Europa
iidsjælenes spøgelse
iidsjæle i alle lande
brænd ikke ud
proletariatets miijø er i tare
kampråbet lyder tia alle lande
vi er mangfoldig og broget
vi er brødre og søstre som
hinandens tale ikke forstår

- Nen hvad har ord vei at sige
- når bare det gæider gå på.

- Nen hvad har ord vel at sige
- når bare det gælder gå på.

Nieis Erik Danieisen, september 1993
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Besøg hos CCOO, Comisio:les Obreros den 13. september
1993.

Den første fonoiddag på studieturen var afsat ti1 et
introduktionsbesøg hos vore værter, den ene af de to
store spanske fagbevægelser.
Den politisk valgte formand for niljøarbejdet i varencia
provinsen, Fernando Rodrigo indledte:
Arbejdsniljøet har stigende betydning i fagforeningsar-
bejdet og bliver centralt i forhandlinger.
Man venter dog fortsat på, at den nye arbejdsmiljØlov
skal blive vedtaget. Den bygger på nf tilpasning, åg er
færdigforhandlet af fagforeningerne. Men den er il*<e
vedtaget i parlamentet. Dette betyder, åt såIænge denne
spanske grundlov på arbejdsmiljøområdet, gæ1der de EF-
love, som er en fø1ge af denne generelle rammelov ikke
(et eksempel er ret ti1 skærmbriller).
Under Franco diktaturet L939-75 var der en korporativ,
frankistisk fagbevægeIse. D.v.s. en ikke-demokratj-sk
org:anj-sation, hvor de udpegede repræsentanter var 1oyale
Franco-fo1k.
Allerede i 1940erne var der de første sporadiske arbej-
derkampe.
f 1950rerne dannedes de første arbejdergrupper CCOO,
først i mj-nerne i nordspanien. Det skete ved, at man
valgte nogle personer ti1 at klare et bestemt problem.
Derefter op1østes organisationen igen. Derved kunne de
ikke forfø1ges på længere sigt,. men den kunne jo altså
heller ikke fungere fortsat.
venstrefløjen indså at organisatj-onsformen var effektiv
ti1 at undgå undertrykkelse.
CCOO grupperne bliver efterhånden mere stabile, specielt
inden for brancherne byggeri og meta1. Der dannes fæ11es
1ede1ser.
Men så startede systematisk undertrykkelse.
Der var mange forskellige partier, som deltog i dannelsen
af CCOO, kristne, socialistiske og kommunistiske.
r L973 anholdes hele ccoors ledelse, inklusiv præsidenten
Camacho, og idømmes i proces l-001 25-30 års fængsel.
1975 dør Franco.
L975-78 kaldes fasen med overgang ti1 demokrati, og i
L978 legaliseres politiske partier og fagforeninger.
Grundloven vedtages. Den mere socialdemokratiske fagf-
forening UGT dannes og konkurrerer med CCOO om med.-
lemmerne.
Der kommer en 1ov om faglige valg ti1 repræsentation af
arbejderne: I a1le virksomheder med over 6 ansatte skal
der væ1ges repræsentanter hvert fjerde år. ål1e ansatte,
uanset fagforeningsmedlemsskab eI1er ej, deltager i
valgene. UGT og CCOO opstiller hver deres kandidater.
De resultater, som opnås i forhandli-nger gæ1der a1Ie,
uanset fagforeningsmedlemsskab.
Et sådant system har gode demokratiske ideer, men
stimulerer ikke ti1, at man melder sig ind i en fag-
forening. Desuden er der den ulempe, åt fagforeningens
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repræsentanter er stemplede, og måske kommer bagest i
j obkøen.
Idag forhandler fagbevægelsen også på områder, man ikke
tidligere har forhandlet om: penmsion, arbejdsløshed,
uddannelse. Dett er resultat af L4. december 1988:
qeneralstrej ken.
CCOO og UGT nærmer sig hinanden i disse år for at opnå
fæL1es resul-tater. CCOO har normalt flertallet på de
store arbejdspladser, og UGT på de mellemstore og små
arbej dspladser.
For tiden er temaet at demontere velfærden, men Spanien
har Europas højeste arbejdsløshed på Z3Z.

Lidt om det spauske politiske system.
Modellen er den føderale stat, altså en samling af
autonomier. f Spanien lever nationaliteter, som historisk
har tradition for selvstyre, så Spanien er en nation af
nationer.
1-978 qrundloven gav regionerne vide beføjelser på
delområder som uddannelse, sundhed m.m.
Der er valg hvert 4. år ti1 byråd, regi-onale regeringer
og centralregeringien.
Seneste valg til centralregeringen var 6. juni 1993, hvor
socialisterne beholdt magten, men uden det absolutte
flerta1, som de hidtil havde haft.
For 2\ år siden var der valg i reg:ionen Valencia, hvor
socj-alisterne vandt, men i byrådet Valencia har højrefIø-
jen flerta11et.
Forhandler på arbejdsmarkedet er tre-parts: der nedsætes
en central komission fra økopnomiministeriet, arbejds-
ministeriet, fæ1les UGT/CCOO(fordelt efter valg:resulta-
ter) og repræsentanter for arbejdsgiverne.
Her forhandles først om temaerne. For eksempel er sociale
spørgsmå1 også ti1 forhandli-ng, selvom arbejdsglverne
havde ønsket at undgå dem. De forventede nemlig for-
ringelser gennemførl af det højredrejede parlament.
Efter forhandlingerne, forelægges de områder, som
vedrører statsbudgettet, i parlamentet som lovforslag.
Der findes kollektive overenskomster for eksempel på
metalområdet. Resultaterne her er selvfø1ge1ig afhængig
af resultaterne i de centrale forhandlinger.
I en forhandlingsdelegation kan der være andre fag-
foreninger end CCOO og UGT, men disse dækker ca 90å.
Det kan forekomme, at et forhandlingsresultat kun indgås
af den ene fagforening, og det dækker derefter kun dennes
område.
Der er masser af sort arbejde i Spanien. 332 er ansat på
korttidskontrakter.

Regionen Yaleacia.
CCOO og UGT har hver 100.000 medlemmer, hvilket svarer
ti1 20-252 af de erhverrzsaktive. Det er højt i forhold
til sydspanien.
I 1990 havde UGT 408 af delegaterne og CCOO andre 4AZ.
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CCOO har ca l-0.000 valgte repræsentanter i regj-onens
virksomheder, mens UGT har l)--1-2. OOO repræsentanter.
Disse repræsentanter er valgt af 50-80? af de ansatte.
Der findes tilLidsurandsbeskyttelse og TR har et antal
timer ti1 rådighed afhængigt af antal ansatte. der findes
også fuld tids ansatte tillidsmænd.
Arbejdsløshedskasserne er helt uden for fagforeningiernes
område, rent statslige, hvilket fagforeningerne pro-
testerer imod.
Hvad er begrundelsen for at oreganisere sig? Egentlig kun
ideologisk og historiske grunde. Men idag også hurtig
informat5-on, turisme, feri-e og bo1ig.
Dominerende brancher i Valencia regionen er:
Træ: møbel industri
?ekstilindustri
Keramik
Byggeri
Metal (den store ford fabrik).
Turi-sme (udgør 118)
Landbrug
skotøj
Der er fuldtidsarbejdende fagforeningsfolk, som besøger
de mindre virksomheder: 10.000 virksomheder med mindre
end 3O ansatte har på et år fået besøg for at organisere
dem.
ArbejdsmiljøspørgsmåI 1øses i Spanien mest gennem
lovgivning, i modsætning tilo nordeuropa, hvor det ofte
sker gennem forhandling.

CCOOts tekniske afdeling for arbejdsniljø.
Vore værter: Rafael Gadea og Pere Boix er ansat her. Den
første er arbejdsniljøteknj-ker, den sidste er 1æge.
De er 1ønnet af regionen Valencia, men ud1ånt ti1 CCoo,.
som en del af overenskomsten me1Iem CCOO og den regionale
regering.
Den spanske lovgivning om arbejdsniljø stammer stadig fra
Franco tiden: Der er en lov fra L959 oru helbredsundersø-
g:elser, en lov fra 1963 om kontrol af nye vlrksomheder og'
en Iov fra l97L om risiko ved arbejdet.
En social Iov fra L974 fastsætter regler for arbejds-
skadeforsikring. Erhvenrssygdomslisten er fra 1978.
Siden 1978 er der kommet lov om arbejderrepræsentanter
samt om det offentliges ret ti1 intervention på virksom*
hederne i hygiejnespørgsmå1.
Siden samarbejdet med EF fra 1986 er der udarbejdet en. ,æ_Iov med-TF-tilpasnm6;TEn den-f ikke implemt,enteret
endnu. Rammedirektivet fra 1989 forsøges tilpasset
spanske forhold.Men følgedirektiverne gælder he11er ikke
endnu. Så konklusionen er at den nuværende lovgivni-ng på
området er spredt og hu]let og gæIder f.eks. ikek
offentlige ansatte. Der er intet on psykisk arbejdsmiljø.
Men der kan laves fagforeningsaftaler lokaIt, som nærmest
har lovgrivningskarakter.
Det gæ1der dog at virksomhederne er ansvarlige for de
ansattes helbred.



r41r_lnøl.ovgflvnl-ngen trea 1986 hlæ1per rndrrekte, fordi
ydre miljø hensyn kan hjæølpe på arbejdsmiljøet.
Den kontrollerende myndighed er den autonome regeri-ng.
Der er ret ti1 information om arbejdsrisici, tj-l person-
1ig beskyttelse, ti1 uddannelse, til at stoppe arbejdet,
hvis sikkerhedsudstyret ikke er der, hvilket sikkerheds-
repræsentanter ogse har ret ti1. Endelig er der ret til
1æge1ig helbredsundersøge1se.
I praksis fungerer det dår1igt: information om arbejds-
risicl skal man oftest have gennem AT. Hvis man nægter at
arbejde p.g.a. risiko, bliver rnan fyret. Der er eksempler
på, at alle i fabriskrådet er røget ud.
De fleste ansatte i ef er advokater, som skal tage sig af
en lang række sociale lovområder, og som kun bruger få
procent af tiden på arbejdsrniljøspørgsmål. De ved heller
ikke noget om det. AT havde f.eks, været på besøg på den
virksomhed, hvor der senere døde 5 yngre mennesker af
1ungelidelse, men AT havde blot chekket deres ansætter--
seskontrakter.
Ud over AT er der et loka1t organ, Gabinete de Hygiene de
Trabajo, en slags bedriftssundhedstjeneste,som tager sig
af kontroll-en af arbejdsulykker, kontrol af aLmen
hygiejne på virksomhederne. De kommer på opfordring af
virksomhederne. Laver også helbredsundersøgelser og
kurser.
Endeli-g er der [utu49-, de private arbejdsskadeforsi-
kringskasser. De--1aver også arbejdsmiljåund.ersøgelser
incl. målinger, helbredsundersøgelser og kurser.
På selve virksomhederne er der:
Ved over 1000 ansatte: en virksomhedslæge, som laver
systematisk helbredsovervågning og behand.ling. i praksis
som en forlængelse af det offentllge sundhedssystem.
Der er også et fabri_$_s_r_aQ". som er samlignen af tillids-
repræsentanter. Disse kån også tage sig af arbejdsmil-jøspørgsmål. De har retten ti1 at kontrolLere arbejasmil-jøet, og de skal høres i- arbejdsmi-Ijøspørgsmå1. t"ten det
er ikke prioriteret område for fabriksrådet, €) he11er
blandt de ansatte.
Endelig skal der på di-sse store virksomheder være et
sikkerhedsudvalg, men det er d.er ofte ikke eLler også
fungerer det korporativt (som virksomhedens forlænged.e
arm) .
r virksomheder med mindre end 1oo ansatte skal- d.er være
vigilante de seguridad, en sikkerhedsrepræsentant, men
udnævnt af ledelsen. SR. status er ikke høj.
Fremover vi1 der ske en tilpasning af arbejdsmirjø1oven
ti1 EF, og et skift i social lov efter pres fra fag-
foreningerne.
Et konkret resultat af generalstrejken i 1998 var at man
sku11e forhandle om arbejdsmiljøet. Der mangler f.eks.
arbejdsmedicinske klinikker i offentligt regi.
ATrs ineffektivi-tet er et andet stort problem. Bøderne er
for små, og kun 20-252 af bøderne bliver rent faktisk
betalt.
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De største forhandlingssejre i den nye 1ov, som man nuventer på impleur,entering af er:
Psykisk arbejdsmiljø er med
Offentlige ansatte er dækket
Der b1i-ver større fag11g repræsentation i si-kkerheds-
spørgsrnå1.
Årbejdsgivernes pligter konkretiseres.
Der kommer større insti-tutionelle repressalier over for
virksomhederne fra de offentlige institutioner.
Der dannes et Arbejdsmiljøinstitut.
Enhver virksomhed skal have en ansvarlig for sikkerheden.
Fagforneingerne får adgang til mindre virksomheder i
arbej dsuril j øspørgsmå1 .
Men der mangler stadig noget:
r;ov€h giver ikke en egentlig samordning af arbejdsmil-
jøspørgsmåI, det er stadig delt melIem frere ministerier.
De private Mutuas, forsikringskasserne har stadig stor
magt, mere end de offentlige BST6r.
Loven bliver også dyr for fågforenj-ngerne: der skal flerevalgte repræsentanter ivirksomhederne.
Siden januar 3,992 har regeri.gnen centralt lovet at
vedtage loven, men det er endnu ikke sket, hvilket
faktisk betyder, at spanien lever ulovligt i henhold tlr
EF 1ove.

Referent: Thora Brendstrup, Karen Winding

Thora
Tekstboks
                                                

Thora
Tekstboks
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AAA studietur til Spanien 1993.

Besøg i fa. Auto Casa S.A.. lrlercedes

den 13. september.

Det var et storl værksted vi besøgte. 90 biier skuile igennem værkstedet i gennemsnit pr.
dag, lige fra olieskift tii store reparationer. Der var 150 ansatte.

Der var ryddeligt og pænt på værkstedet, men alligevei slog det os at standarten på
miijøsiden var tiibage tii starten af 70'erne.
Nlanglende udsugnine for udstødningsgasser. Afmærhing af -prave og ved litie.
Der var rensekar ti1 reservedele, men ingen udsugning i tiislutning ti1 disse. Der var
indrettet et særiigt rum hvor de støre dele blev afvasket. f.eks. motorer, gearkasser,
differentiaier ect.
Li-eeiedes var der ingen bremsevasker eller støvsuger, når man adskilte bremser.

Firmaet havde ingen alfaidsordning med brugte reservedeie.

Udover uuror*rO"rtedet var der maierværksted og pladeafdeiing. Man mærkede tydeligt
duften af malerprodukter og der fandtes heller ingen udsug ved bordene hvor man biandede
malinger eiler personfriskluftmasker.

i afdeiingen hvor man repaJerede de lette varevogne, var der hverken lifte eller grave.
Bilerne biev klodset op på bukke med dunkrafte som betød dårlige arbejdsstiliinger med
belastning af knæ, ryg og arme.

På pladeværkstedet brugte man meget svag spidsvarme til opretning, men der var ingen
svejsebriller.
NIan brugte hel1er ingen afskærmning mellem standene nar der blev brugt luftværktBj og på
trods af at høreværn var ti1 rådighed viile igen bruge det på grund af varmen. I dette tiifæIde
var der skritning på værkstedet.

På direkte spørgsmå1 havde de en del øjenskader og snitsårsuheid. lvlen skiitning for hvor
forbindeingskassen forefandtes var der ikke.

Skritning for brandslukningsudstvr var der ikke.



Vort bespg sluttede i kantinen. men man fik indtryk af at den ikke blev brugt til det formål
den var tænkt som. efter danske torhold.- NIen der var en veludstyret bar i foriængelse til
kantinen hvad vi ville tage afstand tia, men som var helt naturli,lt i Spanien.

Som beskrevet indledningsvis følte vi standarten var på niveau tia starten af 706rne.

Sæbe oe hudbeskvttelsescreme fandtes ikke og kun få brugte sikkerhedsfodtøj.
Begrundelsen var bl.a. varmen, men alligevel kunne vi mærke modstanden tii at tage disse
emner seriøst både fra ledelsen. som tia de ansattte.

Der er ingen tvivi om at de er på vej med torbedringer i arbejdsmiijøet. N{en spørgsmålet er
om kravene kommer fra de ansatte, samfundet eiler tia bilkoncernerne.

Arbejdsløsheden er pi25 Vo o! præger på sin måde aktiviteterne og krevene på
arbejdspladserne.

Ref. Erik C.-Jan L.-Gorm C.
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Referat af besøg pa urivercite§hospitalet den t4.9.93
C-ecilie og I-otte

Besøget faldt i 3 aftleiinger. Fønt et lille møde med den lokale CCOO afdeling demæst
rundtur til administationen, vaskerie! laboratoriet og diverse behandlingsafclelinger og
sidst et møde med sikkerhedsorganisationen. i

Der er ca 2000 ansatte på hospitaiet. Selvom man kalder sig uriversitetshospitai er man
endnu ikke heit icvalificeret tii uddannelse, men der er æbejdet på det i 8 år. Dette har
betydet æ hospitalet har ffiet tiHørt flere ressor-:rcer og har en højere standard end det
almindelige offentlige systern oprindeligt blev det bygget under Franco som
provinshospital for de fattige.

Der er 4 fagforeninger i fabriksradet: CCOO, UGT og 2 uaflrængige. De samme går igen i
sikkerhedsorganisationen hvor der sidder lige så flunge ledelsesrepræsentanter. Der indgås
kollektive overenskomster her, men ikke på det ø-vnge hospitalsområde.

Vaskeriet

Her arbgjdede 46 personer i 2 skift. Tqjet sorteres på aftieiingeme og smiuefariig.tøj
vaskes for sig. Der vaskes 2.5 T/dag.

De arsatte i vaskeriet har været meget aktive i 10 år for at fi søjen ned. Støjen kommer
både fra maskineme og fu dampstaier der giv'er hyielyde. Der har været høreskader i
vaskeriet. lr{u er støjen reduceret lffifti$ og der er bevilget herreværn - vi så dem bare ikke.

Der er skarp adskillelse mellem mande og kvindearbejde. Vlændene har det tr-u:ge arbejde
ved maskinemg der tager 180 kg. tøJ ad gangen. Kvinderne tager sig af efterbehandling*
(presning,. rulning paloring) og løfter lige så mege! bare i mindre portioner. Tempoet å
mageligt i forhold til danske vaskerier og der tages hensyn til de ældre.

Cemailabordoriet

Her er 6-0 personer beskæftiget inden for B specialer (miiaobiologi, histologi, biokemi,
immtn:ologi, hæmatoiogt osv.) Der laves 1,7 mio. prtrvsr pr. år fra indlagte og arnbulante
patientq og antailet er stigende. Pga ansætteisesstop fir man ikfte flere stillinger, men måautomatisere i

Ctrefen mente at det kr-ur var rengøringen og seketærerne der havde problemer med
arbgjdsmiljøet og at det var ergonomiske problemer. Resten havde det godt. Gravide kan
godt arbejde i laboratoriet for det meste foregår i lukkede systemer og der arbejdes ilke
med aerosoler og opløsninpmidler (ved gennerngangen fandt vi adskillige
opløsninpmidler - så vi b*g.r måske forskellige definitioner)



Sengeafdelinger

Vi gk igennem mave-tarm afclelinge og aftlelingen for urologi og dialyse. Begge var helt
nyirstandsat og meget pæne.

1\4øde' med sildrerhedsorganisationen

Foruden vores kontakter fra CCOO, der havde fulgt os rundt var der repræsentanter fra
UGT og en af de ualhængige fagforeninger. Desuden var der en række
ledeisesrepræsentanter.

Vi spurge hvilke emner de arbejdede med i sikkerdsorganisationen og hvad der sl«rlie til
for at en sag havnede der.

De var for tiden meget optaget af en sag hvor 2 personer var blevet forgiftet af udsivende
gasser fra sterilisering. Gands:mligvis ethylenoxid). De forgiftede havde faet loøime og
opkastring wimmelhed, øjenirritation og høretab. Det var sket en fredag eftermiddag og
chefen for afclelingen havde kiaret problemet ved at åbne vindueme og lade dem stå week-
enden over. Om mandagen var At bievet kontaket og havde målq men kunne ikke finde
noget. Ledeisen mente selv de havde handiet hrti$ og at kvindeme var hysteriske fordi de
hævdede at der fortsat var synptomer. Tillidsicvinden fra CCOO mente at man næsten
skulle falde død om før nogen tog det alvoriig.

Andre elnner på dagordenen kan være indeklima/ventilatior:, omklædninpforhoid,
skærmar&jde, flydende affald der hæides i kloakken o.l. Sageme kan komme fra
fabrii<sradet eiler fra de enkelte fagforeninger. lvlan laver opsøgurde arbejde på baggrrxrd
af klager. Man viile gsme være mere opsøgende, lave besøprunder på alle afdeiinger. I{an
vil opå gerne have bedre check på de gftiæ stoffer og have oplming i risikofaktorer,
hvordan man skai arbejde med stofferne og hvordan man skai bortskaffe dern N{an ville
opå geme kunne kortlægge andre risikofaktorer og savnede bl. a" støjmålere og måleudstyr
til termiske målinær.

Ildsjælene i sikkerfredsarbejdet vm tydeligvrs artejdersiderq mens ledeisesrepræsentanteme
prøvede at dærrpe'de ophidsede gemytter, passede på at problemenle ii<ke blev overdrevet
og trak tiden ud Ledelsen mente selv at de løste mange problemer, men hvis der var
behov for investeringer måUe der jo tænkes lanpigtet.



Besøg på Elektronikfabrikken "Celsa".

Vi blev budt veikorlmen af produkrionsdirekøren Enrico Donar. som sennemelk virksom-
hedens opbygning oe produktion.
Virksomheden var et 80% tysk-ejet aktieselskab. Antal ansarre 600. deraf 100 i admiru-
strationen. Den ugentlige arbejdstid 39 timer.

Man producerede måieinstrumenter og relæer.

Der var i virksomheden en læge i 4 timer pr. dag og en sygepiejerske 8 trmer pr. dag.

Man havde også valgt et tabriksråd blandt de ansatte på 16 personer. 4 af disse indgik i er
sikkerhedsudvaig sarnmen med direktøren + en ledeisesrepræsentani mere * lægen og
sygepiejersken.

Af sikkerhedsproblemer beskæftigede man sig i øjeblikket meget med at tå substitueret
trichlorethyien.

På baggrund af den store debat om indre,/ydre miijø, havde man ser sig nødsaget til at
bygge en helt ny galvarusk sekrion (fabrik) udenrbr byen.

På den efterføigende rundvisning på virksomheden konstaterecie vi utroligt mange srøj- og
ventiiationsproblemer.

Pladsprobierff var der også en del af. På grund af det meget ensidigt gentagne arbejde -
produktion af 1,3 miil. reiæer pr. måned - havde man vedtaqet, at Iå sat enundersøgelse
om ergonomiske forhold igang.

Man udførte også "Tampotryk" (serigrafi) med organiske opløsningsmidler. Luftskiftet i
deue lokale var 2 gange i timen. altså åbenbart for lidt, fordi man havde, for at kunne
hoide stanken ud, måtte køre med åbne vinduer hele dagen.

Ved den efterføigende diskussion med mediemmerne af fabriksrådet, blev spørgsmåiet
stillet - om man havde ligebehandling.

Svaret Lzd:

1. Kvinderne havde de dårligste jobs og dente mindst.

På trods af aile disse observationer var der tilfredshed med arbejdet i sikkerhedsorganisa-
tionen både fra arbejder og arbejdsgiverside.

Konklusion: Denne fabrik iå i den pænere ende, hvad arbejdsmiljø angik, man var i
forhoid tii vores standarder ca. 10 år bagud.

Valencia den 14. september 1993, Jimmy og Steen
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Besøg hos Arbejdstilsynet den 15.09.93.

"E1 Gabinete" er den ene gren af arbejdstilsynet i Spanien. De er
orqaniseret i tre hovedgrupper: En for sikkerhed (først og
f remmest und.ersøgelse af arb . skader , ergonomi m. v . ) En f or
medicin (helbredsundersøgelser af arbejdere der har været udsat
for påvirkninger e.a. ) Og en for sundhed, forebyggelse af ulykker
og arbejdsbetingede sygdomme.

nE1 Gabinete har 95 medarbejdere i a1t i Valencia og dækker ca.
20.00O virksomheder med 800.000 medarbejdere.

De har kun rådgivende funktioner i forhold til firmaerne og kan
ikke påbyde ændrede arbejdsmetoder elLer stoppe farrigt arbejde.
IIvis de efter en arbejdsulykke e11er efter flere besøg kan
konstatere at arbejdet fortsat udføres sikkerhedsmæssigt
uforsvarligt kan de melde det ti1 (------) en anden organisation
der så har mulighed for at idømme firmaet bøde. Vl fik indtryk af
at denne organisatj.on fungere sådan, at når en bøde er idømt så
sker der ikke mere før de får endnu en henvendelse fra enten
arbejdere el1er uEl Gabinete'. r det tilfæ1de bliver firmaet så
idømt endnu en bøde, merl he11er ikke denne organisation forbyder
arbejde e1ler påbyder ændrede arbejdsmetoder.

Fra nE1 Gabinete" lagde man vægt på at de tre grene
organisationen er bygget op af samarbejder meget. Hvls man er
igang med at undersøge en ulykke og mener at der er behov'for
helbredsundersøge1ser, så foreslår man arbejderne at møde til
helbredsundersøgelse og omvendt.

Arbejds ulykker er klart den del
vægt på, men frernover håber man

aktiviteterne dtrr 1ægges mest
kunne sætte mere i.nd overfor

af
at

det forebyggende arbejde. Ved alvorlige ulykker skal der
rapporteres ti1 'Er Gabinete" eller den anden organisati.on inden
for arbejdstilslmet inden 24 timer. Undersøgelserne bruges senere
i forbindelse med behandling af sagen j. arbejdsskade
forsikringen.

Ref" Pal1e Bisgaard

Thora
Tekstboks
                                        



Referat fra d. l-5. september l-993. Besøg på en slags Arbejdstilsyn.
Valencia regionens kontor. Betegnet her som kontoret.

Velkomst ved direktør Miguel Terrin.

Der er 3 sektorer:
* Sikkerhed
* Medi-cin
* Hygiejne Industri
Sikkerhed.
Der er 4 grupper Service, Bygge & An1æg, Landbrug og Industri. De
arbejder primært med ulykker.

Medicin.
Primært helbredsundersøgelser. De undersøgrer også enkelte arbejdere,
lignende arbejds medcinsk klinik. De laver synskontrol og høretest.

Eygiejne.
De foretag:er målinger angående. det fysiske arbejdsmiljø vedrørende
urålinger undersøges det om grænseværdier er overholdt. Deres
Analytiske Hygiejne fnstitut dækker også de 2 andre regioner i
Va1 anec ia-autonomiet .

Afdeling for undervisning og iaformation.
Iler er der kun l- ansat, men undervisning foretages også af de andre
teknikere.
De enkelte teknikere i de enkelte sektorer, hjæ1per hinanden
indbyrdes. Sektorerne er ikke skarpt adskilt.
Der er 95 ansatte a1t i aIt, teknikere og admini-strativt personale.
organisationen har kun rådgivende funktion. De kan ikke blande sig i
virksomhedernes drift e1ler stoppe fagligt arbejde.
Men har de set problemer og haft 2-3 besøg på en virksomhed kan de
indberette tiI det statslige Arbejdstilsyn, som så kan skride ind.
Det statslige Årbejdstilsyn er repræsenteret i aIle provinser.

De modtager oplysninger om ulykker og arbejdsbetinged.e lid.eiser.
Mest om ulykker - dødsulykker.
Finder de arbejdsbetingede lide1ser, kontaktes
arbejdsskadeforsikringen og Arbejdstilsynet, som ser efter om lovene
er overholdt.

''Kontoret har meget brede opgiaver , og d.e beskæftiger
sig bI.a. med indbetaling til sociale fonde ogi overenskomst forhold.

Provincen Valencia, ca. 700.000 8000.000 ansatte. 20.O0O
virksomheder - 25.OOO. Heraf er 5000 6000 industrier/fabrikker.

Det er primært fysi-ske og kemiske forhold der undersøges ikke om
skiftehold e11er psykiske arbejdsmi-IjØforhold.

Jesper Nielsen: Hvor henvender folk sig med problemer om psykisk
e11er biologisk arbejdsmiljø?

Svar: De kan henvende sig tiI sundhedsmyndigheder, Iokalt
arbejdstilsyn el1er Arbejdstilsynet.



si-de 2 -

Niels Erik: Er ulykker eLler arbejdsbetingede lidelser primær?

Svar: Vores
primære opgave er
ulykker, erhvervssygdomme skal ikke anmeldes. Fremover
vil- de 1ægge mere vægt på forebyggelse mod forgiftning.
Svend Erik Due: Om de 350 dødsulykker indenfor byggeriet i hele
Spanien. Vi hørte om en dødsulykke, hvor Arbejdstilsynet 1oka1t ikke
blev orienteret.
Svar: Det er en pligt at informere os om dødsulykker indenfor 24
timer. Alvorlige, megret alvorlige og dødsulykker skal anmeldes
indenfor 24 timer, men selvstændige, sub-contraktors skal ikke
anmeldes.
Der er ikke stigning i dødsulykker grundet arbejdsløsheden"

Thora: Er det et problem at de ikke har sanktionsmuligheder i
forhold til et svagt Arbejdstilsyn.

Svar: Klart nej, glad for at de kan undersøge helt frit, uden at
^ der laves indgreb og sanktioner.

Palle Bisgaard: Hvordan er det med påbud og retslige t11tag?

Svar; Der er altid en frlst med hensyn ti1 forandringer/ påbud.
Bøder specielt i forbj-ndelse med alvorli-ge ulykker, som behandles af
arbej dstilsynet.

Fornylig en straffesag i forbindelse med dødsfald grundet el-ektrisk
stød.

Karen Vinding: Om den
alvorlige forgif,tningsulykke i tekstilbranchen i
Valencla. Var det kendt af jer?

Svar: Det var en i1lega1 virksomhed med en ny produktionsproces.
Ulykken var i alicante provinsen, som er udenfor vores
ansvarsområde
Arbejdet blev standset. På den virksonhed havde de kun den
produktionsproces der forgiftede, derfor blev virksomheden lukket. 2

,--vi-rksomheder' med denne produktionsproces forbliver indtil videre lukket. Andre er
forbedret, og er derfor startet op igen. Forskning foretages
angående gifthede i den produktionsproces 1oka1t og nationalt" Også
i USA arbejdes der de forhold.

Finn: om oplysning til sikkerhedsledere og får
sikkerhedsrepræsentanter sanme mulighed.

Svar: Der er grund-undervisning ti1 virksomheder, oftest
si-kkerhedsledere på disse kurser. Men sammen med fagbevægelsen er
der også arrangeret kurser for de valgte sikkerhedsiepræåentanter.



si-de 3 -
Cecilie: om anerkendelse af hjerneskadeproblematikken og om
erkendelse af nødvendj-gheden af punktudsugning/ fjerne stofferne ved
kilden.

Svar: M.h.t kemiske stoffer føIges amerikanske GV -> TNV som er fra
197L. M.h.t. substJ-tion, så arbejder de mere og mere på det.
Søren Tvingsholm: Hvormeget er det opsøgende arbejde
uanmeldte besøg, eller
kommer de kun på besøg efter henvendelse fra
s ikkerhedsorganisat ionen?

svar: De foretager uanmeldte besøg, oftest. Men når der er tale om
lukkede
processer så er det anmeldte besøg. Ved en anmeldelse, ved
virksomheden, åt besøget kommer på et tidspunkt.
John Graversgaard: Hvormange arbejder direkte med kontror.
svar: 20 til at foretage besøg. Der mangler folk til at foretage
besøgene. Der kan gå måneder før besøg foretages. Men der laves
kampagner overfor byggeribranchen.

Vi opdeles så i to grupper.
Medicinsk og teknisk.

Det undersøges om der en bestemt mask. der medfører ulykke.
Kortlægning sker. ( Tilsvarende lignende blanket for
arbej dsbetingede 1 idelser)
Koster det penge at anmelde. Nej, men det opgives hvilken løn den
ansatte får. Lægen bør anmel-de arbejdsbetingede Iidelser, fordi det
således/derfor er en anden kasse der skal betale, men de Eør det
sjæIdent.

Medicinsk afd
undersøgrelse af virksomhedernes ansatte over Loo ansatte

Virksomheden kan henvende sig. Lokalt arbejdstilsyn kan gøre det,
arbejderne kan gøre det. 2 former for undersøge1se. Afhænqer af hvor
megen risiko der er på virksomheden

Resultaterne havner ved virksomheden, eg den enkelte virksomlred får
generelle oplysninger skriftligt ti1 den ansatte i det nationale
arbejdstilsyn, oplysninger og eventuelt indgreb.

Gennemgang ti1 støjmåling og synsprøver og røntgenafdeling.

Det er forbudt at lave røntgenbilleder, hvis ikke der er et fonnå1
med det. Forbyggelse kræver ikke røntgenbilleder. Gennemgang af
laboratorium. A1Ie får en blodundersøgeIse.
Ansatte som arbejder i fugtigt klima
bliver tilbudt en gigtundersøgelse samt en undersøge1se om der er
nangel på jern

Fremvisning af analyseapperat. 10 . oOO l-2 . OOo personer undersøgres .
undersøgelsen er for alle over 35 år - hjertecardiogran og for de
der har hjerteprobLemer.



Besøg bos Mutua valenciana
Ea privat arbejdsskadeforsikringskasse.
Den 15. september 1993.

Direktør Noberto Rios informerede:
Mutua er et kollaborativt organ, som samarbejder med de
sociale myndigheder, ogi som iøvrigt er underlagt en del
statslig kontrol.

Der er to store mutuas i regionen Valencia, hvoraf dette
er den ene. Den dækker l-5.000 virksomheder med 100.000
ansatte.

ilvis 50 virksomheder og mindst 30.OOO ansatte bliver
enJ-ge derom, kan de danne en mutua.
Hvis en virksomhed ikke vi-1 ind i en privat arbejds-
skadeforsikringskasse, kan den tilmelde sig den offent-
lige sociale forsikring(1a seguridad social) .

Ca 80å af virksomhederne har valgt private kasser, resten
det offentlige system.

I mutua er der tre ledelsesniveauer:
1. Den grenerelle led.else (junta general), hvor der sidder
repræsentanter for alle tilsluttede virksomheder.
2. Den daglige, udøvende ledelse (junta directiva), som
væ1ges fra den generelle. Herfra væ1ges direktøren. Der
er møde en qangi om måneden.
3. Den specielle 1edeIse, hvor virksomhedsledelserne og
fagforeningerne er rerpæsenterede. I denne mutua er der
tre virksomhedsledere og tre fagforeningsrepræsentanter:
1 fra UGT, 3- fra CCOO og 1 fra en uafhængig fagf
Mutua giver ikke økonomisk overskud, hvis der er over-
skud, tj.lfalder det staten. Herfra kan det fås igen ti1
forebyggelse og optræning.
Mutua er privat, men varetager offentlige midler, derfor
er der streng offentlig kontrol: arbejdsminj-steriet
inspicerer en gang om året, og alle investeringer over 2
mio. pesetas kræver statslig tilIade1se.
Mutua har fire arbejdsområder:
l-. Forebygelse
2. Sundhed
3. Rehabilitering
4. Administration.

Ad forebyggelse: Mutua har teknikere, som besøger
virksomhederne og informerer om sikkerhed. Der tilbydes
generelle og specielle kurser ti1 virksomhederne.
Endelig har mutua også arbejdsmedicinske centre og
enheder, evt. som mobile enheder, hvor helbredsundersø-
gelser foretages.



Ad Sundhed: Mutua har klinikker med læge og sygeplejer-
sker, som står ti1 rådighed for virksomhederne, bl.a.
behandles i forbindelse med arbejdsulykker. Der er små
decentrale enheder ude i landområderne.

Ad rehabilitering: genoptræning foregår på de nævnte
kliniker og enheder.

Ad administration: Der udbetal-es erstatninger efter
arbejdsskader samt tabt arbejdsfortjeneste.

Der er graduerede prærnier efter hvilken sektor virksom-
heden tj-lhører. Loven giver mulighed for nedsat præmie
for den enkelte,: gode virksomhed, men det bruges ikke.

En sag kan kun ankes ved domstolene.
Erstatning efter ulykker udbetales efter tidliqere
1ønforhold, den sociale situation og invaliditetsgraden.
Det er stort set kun ulykker, der dækkes.
Der findes en liste over erhvervssygdomme fra 1,978, men
de anmeldes yderst sjæ1dent.

Der er det økonomiske incitament til at indberette
arbejdsulykker, ved at mutua betaler både behandli-ng og
sygedagpenge.

Virksomhederne giennemsnitlige kontingent ti1 mutua er 4*
men svinger efter sektor. En 1ov har netop nedsat
niveauet.

Referent: Thora Brendstrup



Lufthavnen den 15. septenber 1993

Megen støj fra båndet. Antal ansatte 47 på rampe. 7O personer
arbejder med bagage. Traditionelt fjernelse af kufferter. 15 tons
pr. mand, mere håndteres
i Barcelona, Madrid.

4 militærjagere letter med støj nær
smertegrænsen.

Det er obligatorisk med høreværn, men det bruges ikke fordi folk
finder der upraktisk.
Botng 727 24 tons 8 mand til denne Iast.
7-8 f1y kommer der på I timer pr. dag. Lønnen er I-50.OOO pesetas
gennemsnitlig pr. måned j"

grundløn - med tiI1æg
180.000 pesetas om måneden.
Netto
ferie 30 dage, men efter L5 år/ l ekstra feriedag pr. 5 år. Ca 80 Z^ er organiseret.

Bagagecontainere anvendes i
Airbus.
Normalt 5
til rengøring dagligt. (I dag der er 4). l- med støvsuger, 1 som
tager skrald ud og 2 tømmer askebægere og renser sæder.
En mands betjening af tankpåfy1ding. De har små Iøftevogne til hjælp i
flyene.

Ingen høreværn
anvendes trods påbud.

I det and.et f1y DC9, må d.e ansatte ligge på
knæ inde i f1yet.
Derved kommer mangie knæskader og diskusprolapser men ingen
anerkendelse. Der er problemer med indtjek pladserne, dårlig
arbejdsstilling, dårligt lys. Der er foretaget støjdæmpning bag ved

__indtj ekpultene.

' Mrd" med ansvarlig for sikkerheden:
Største afdeling i ltadrid med
l-0 t2 læger i Iberia. 2 Iæger i
Valencia. Der er forskellige nåder for Iægernes arbejde. Han har 8
tiner pr. dag. Arbejdsmedicinske Klinik er uafhængig af
organisationen. En gruppe ingeniører har rned sikkerheden at gøre,
det har lægerne ikke.

f Madrid er de igang med et større studi-e af ergonomi- - ved laste/
lossearbejde. De undersøger omkrj-ng beskyttelsesudstyr og 1ys
resultaterne sendes ti1 Madrid. Lydrnåling hvert år, men overflødig
EF har forlangt støjen ændres ikke videre. De mål-er støj for
bagagearbejdere og mekaniekere. De der har over 90 dba får lavet
høreprøver om deres høreevne forringes. Forringes høreIse anbefaler
de den pågældende at skifte job. Der er ingen anden rnulighed - siger
lægen. Det er sket at de engang fandt et andet job tiI en
høreslcadet. Med i dag er det helt umuligt. Fagforeningerne anbefaLer
at firmaet finder et andet job ti1 en skadet, men det er umuligt.



Iberia er kendt for sj-kkerhed i Spani-en. De dækker selv for
arbejdsulykker. Men de er et offentligt selskab. Dækker ikke selv
for dødsulykker og erhvervssygdornme. Rygproblemer mest udbredt. Med
hensyn til støjen kan de kun anbefale høreværn. Folk vil aI1igeveI
ikke bruge den.

Forebyggelse nod dår1ige ergonomiske forhold:
De har foretaget det de kan. Der skal stå en ved
båndet forneden, e11ers kan flyet ikke lastes ordentllge.
Flyene kan ikke ændres. Meste af lægernes tid går med anmeldelse af
ulykker han undersøger også om den ansatte har haft en skade før,
som ikke har noget med ulykken at gøre. Der er et
godt samarbejde med de 306 ansatte i fberia, si-kkerhedsorganisation-
en og lægerne imellem.

Rafael: Hvad er lægernes kommentarer til den nye 1ov som nedlægger
lægiernes stilling tiI fordel for en tværfaglig indsats.

Svar: Det er en god ide - men arbejdsmiljøet nedvurderes og
det påvirkes negativt hvis arbejdernes r'1ægetr forsvinder. Det bedste
vi-lle være en mellemvej. Han
kender de ansatte, og taler deres sag.

SpørgsmåI:
Om lastning af tæpper med kun L rnand?

Svar: Der bør være 2 mand. Men der kommer 2 f1y på en g:ang: ogi
p1anlægningen fungerede ikke. Flyene kommer irregulært
hele tiden. Der har også været nedskæringer i
personalestaben. Rygskader er det store og eneste problem.

Lægens arbejde: Årsrapport for samtlige ansatte. Rapport før
ansættelse + blodprøve også behandling af passagerne.

De bør også afholde kurser for ansatte og ledere. Det hører også tiI
hans område. Han foretager aIle former for undersøgetser/
behandlinger, da han har den gamle grunduddannelse og et års'
overbygning som firmalæge. Det nye bliver en 3 årig
firmalægeuddannelse, og disse nye 1æger
må kunne behandle arbejdsskadede.

Depresioner optager dem meget, måske som en udløber af rygskaderne
l-og farene i den forbindelse og dette handler om

- psykisk arbejdsmiljø.



Besøg på kemifabrik: RhOne-Poulenc

Virksomheden lå et srykke syd for Vaiencia i et industriomrdde uden boliger i nærheden.
Desværre nåede vi først frem ud på eftermiddagen. da arbeiderne var gåeihjem. Vi
mødte ingen fra arbejderside.

Produktion:
Formulering (dvs. blanding) af bekæmpelsesmrdler til landbruget. insektgifte, svampe-
midler og ukrudtsmidler. AktivstotTerne fiemstiiles ikke her, men importlres.
Der fremstilles bekæmpelsesmidler i form af granuiat. almindelig blanCing, væskeformig
og endelig med konsistens som maling.
Der produceres 7500 tons pr år. Heraf stffsteparten i "sæsonen" dvs. fra januar tii maj.
Resten af tiden falder produktionen til ca 20oÅ.

Ejerforhold:
Fabrikken har eksisteret siden 79. Blev i 85 købt af den franske Rh6ne pouienc koncern.
der ejer mange kemiske fabrikker i det sydlige Europa. 100% fransk aktiekapitai.

Antal ansatte:
ca 60 fastansatte. Hertil kommer sæsonansatte i januar-maj. I selve produktionen arbejder
ca 2A udenfor sæsonen. Kun to af dem er kvinder. I laboratoriet 1 kvinde og 2 mænd og
på kontoret er kønstbrdeiingen ligelig.

Sikkerhedso rganisation :

Virksomhedens sikkerhedskomitd består af 3 medlerlmer af fabriksrådet (arbejdersiden).
2 ledelsesrepræsentanter og en sikkerhedschef. lvlan føiger safiIme nonner som resten al
koncernen, og arbejder med både indre og ydre miljø.
Sikkerhedskomiteen mødes en gang måneciligt. Der er faste punkter på dagsordenen som
status over punkterne fra sidste møde og præsentation af seneste periodes statistik. lvlan
gør meget ud af statistikken over arbejdsulykker. Målsætningen p.t. er at red.ucerere
antallet af uheld (med eller uden sygefiavær) tii 15 om aret.

I den seneste måned havde der været seks uheid: 2 havde ramt hænder, ? a1siot, 1 ben
og 1 fødder. 4 af disse havde fundet sted i produktionen. Statistikken omfarteCe også
iflg. lægen arbejdsbetingede sygdomme.

Virksomheden har ansat en fabriksiæge. Han opivste, at han er til rådigheil ro rimer
daglig, at han ikke er specialist i kemi eller arbejdsmedicin og ar der ei virksomhedens
politik at have en læge ansat, selvom det ikke er noget lovi<rav. De ansatte ffir en
heibredsundersøgelse en gang om året og der tages blodprøver hver anden eiier tred.je
måned (afhængig af afdeling). Der tjekkes tbr choiin-esterase (et enzym), som skuile
kunne sige noget om hvor kraftigt man påvirkes af de aktive stoffer i spøjtegiftene.
Normalt ligger afvigelserne fia det normaie under 25Yo. Der foretages jobroiation for at
mindske udsætteisen tbr de fariige stoffer. Lægen oplvste. at "fagviderikub.rr,' kræver. at
manskal {ernes fra det pågældende arbejde når ændrinserne overstieer 50%0.



Ydre miljø:

Virksomheden gør meset ud af det y'dre miijø, og fabriksområdet var pænt og ryddeligt
at se på. Der var etableret eget renseaniæg til spiidevandet. Arealet var befæstet og der
var et iukket kioaksystem under t-abrikken. ti1 opsamiing af lorurening veC er,t. uheld.
Afkast lra ventiiation mv. tbregtk sennem c-,*kionrenser (mekanisk fiitrering) og luits-
krubber (udvaskning af sasser). Forurenet væske køres til en af koncernens andre
fabrikker med henbiik på genvindine af aktrvstoffer. Omkostning verl rensning/gen-
vinding var opgjort til 5 pesetas (ca. 25 øre) pr 100 iiter færdigvare. Der blev opbevaret
store mængder organiske opløsningsmidier i store tanke. Der var eget brancivæsen.
Personalarm på grunden og 24 timers vagt.
For sin ydre miljøindsats havde virlksomheden i 1991 modtaget Valencias miljø-pris.

Arbejdsmiljø:

Selvom vi ikke f,rk set arbejdet i gurrg, t-rk vi dog et indtryk af, ar væstningen 1å mere på
det ydre miijø og bekæmpeise af uiykker end på arbejdsbetingede sygdomme.

ivlen også med hensyn tii ulykliesrisiko var cier mangler. F.eks. var det ene store
fabriksrum en bianding af produktion og laser. Dvs der stod tonsvis af færdigvare tanket
på tromler og stablet i højden.

Støvproblemer: Det var t-vdligt, at man havde er støv-probiem ved <ie produktionslinier.
hvor Ce tørre færdigvarer blev fremstiilet. Der 1å støv på gulv og maskrner. Der var
etabieret lokaludsugning, men den så ret tiilæidig og inetTekriv ud. .{rbejderne tlk
udleveret arbejdstøj og støv-masker af den type vi i Danmark betesner som "kaffet-ritre".

Organiske opløsningsmidler: Bl.a. blev trichlorethyien. perhlorethylen og en renset
terpentintype ved navn Indusoi benyttet til opløsning af sprøjtemidlerne. Sikkerheds-
chet-en kendte tii de hjerneskadende virkninger, men fortaite at det ikke var noget .

problem på fabrikken. hvor man både havde lokaludsugning og åndedrætsværn. Han
kunne ikke se noget probiem i at folkene i produi<rionen måtte gå meC fiitermasker i op
til 8 timer dagiig.Han erkendte, at der kunne være et problern hos tbrbrugeren på landet.
men det var ibrdi de ikke tuigte instrukserne på etiketten.

Langtidsvirkninger af alctivstofferne: Det eneste man var opmærksom på var tiisynela-
dende de akutte gifwirkninger. Derfor målte man cholin-esterase i blodet. VIen virk-
ninger som allergi, reproduktionsskadende virkninser og kræft henviste man tii de
offentlige godkendelses-ordninger af produkterne. Alle firmaets produkter anmeides tii
myndighederne som skal godkende dem i henhold tii EF-direktiv nr. 4i.1.

Desværre havde vi ingen muiighed for at vurdere problemer som støj. arbejdstempo.
ensidigt gentaget arbejde.

Det samiede indtryk var en virksomhed med sikkerhedsstandarder over det gennemsnir-
lige, men med alvoriige mangler hvad angår arbejdsmiljøet - først og fremmest be-
skyrtelsen mod langtidsvirkninger af de akive giftstoffer samr brugen af personlige
værnemiciler.

Børge/Jesper 26.10.93



AI«IONSGRI]PPM.{S TUR TIL YALM.ICIA SWTEVIER 1993

Besøg p"., offenflig aåejdsplads, INSS den 16.9.93
IGren og Iotne

Først holdt vi møde med sikkerhedskomiteen -et hav af mennesker (14), repræsenterende

samtlige kategorier af ansattg derefter Sk ri nrndt.

I NISS fingerer dels som socialcenter, f.x udbetaiing af bistandshjælp og sygedagtrlenge, og
dels som instans, der vutrderer pensionsansøgninger.

De overordnede funktioner er bestemt af cenkaladminisffationen i lvfadrid. Der findes 16

socialcentre i Valenciaprovinsen, heraf 5 i byen. Deue kontor var cenffaladminisræion for
de 16 cente. Der var planer om at samle nogle af centrene i en større enhed.

Funktionerne er vurdering og godkendelse af foike- ftrtids og invalidepensioner samt
senrice for folk fa gaden. Irvalidepensioner kan f.x tiikendes efter arbejdsuiykker .

Mutua'erre kan sende en sag over, f.x om permanent invaliditet, tii godkendelse. Ivlan
tager sig hrn af sager hvor folk forlader arbejdsmarkedet for stedse. Rehabilitering kendes
ikke. Der findes et institut til genoptræning af skadede, men meningen er ii<J<e at de skal i
arbejde.

Der er 650 ansatte i htset. Der er typisk færre organiserede i det offentlige område - her
10%. Arbejdsmi§ølovgivningen gtldo iirke for det offentlige ornrådg mån på INSS har
man vaigt at have en sikkerhedskomite som piiotprojek fra 1990. IIår den nye
mbejdsmiljølov tæder i kaft vii det offentlige være omfattet. Man har arsat en
fuldtidsansat læge og en sygeplejerske, der en gang om året heibredsundqsøger alle
ansatte, pius laver hvad der er brug for af yderligere urdersøgelser.

SildierMsaftejdet

Repræsentanteme i sikkerhedskomiteen er ikke vaigt af fabriksradet og derfor ikke
nødvendigvis repræsentanter for en fagforening. Silkerhedskomiteen er valgt direke af aIle
medarbejdeme. Der er opå repræsentanter for de enkelte decentaie kontorer.

Sikkeftedsarbejde er noget meget nyt for dem ftomiteen har eksistqet i 3 år) og man
kaster sig over aile umiddelbare problemer som f.x brandalanner. Il4an mødes 1 gang om
maneden, hvor man behandler de sager der ligger fra aftieiingeme. Senere har man planer
om at gu *eo. systematisk til værls og lave støre r"urdersøgelser. Il4an vil opå arangere
inteme l«:rser for folk fra siirfterhedskomiteen med eksperter udefra-

Emner for silkerhedskomiteen:

*'kurser i brandbekæmpelse.



* lugt pga. dårlig rengzrring. Her har man brug hjælp fra det "lokale arbejdstilsyn".

n dåriigt 1ys ved skaerme. Opå her har man hentet hjæip fa det "lokale arbejdstilsyn".

* vold eller trusler. Der er en bevæbnet vagt ved døren til de lokaier hvor der kommer
kunder, men det er mere aimindelig at foik biiver hysteriske end voldelige.

* ergonomi/skærmarbejde. Det er lægers område. Hvis folk henvender sig med klager ser

hun på arbejdspladsen og bestiller evl en ny stol eller tager personen med ud og køber
den.

De mente seiv at de godt l«mne leve op til skænndirektivet. Ingen ser på skærm mere end

1 time ad gangen- I\ilan l<an ilfte å si<ærmbriller, men få dem betalt som social ydelse.

Med henqm tii direkivets krav til materiellet (sråling; søj, rnrn) regner man med at

leverandøreme nok skal leve op til lcavene. Hvis de selv skulle stille l«.av sl«rlle det ske

gefltem den offentlige centrale indkøbsafdeling. Men lægen mente stadig at de arbejdede

så lidt med skærme at der ingen grund var til be§mring. Lægen checker regelmæssigt
øjnene hos den enkelte medarbejder og sender dem til behandling om nødvendig. Der var
sat filtre på nogle af skærmene for at berolige folk

De mente ikke selv at sikkerhedskomiteen havde korrpetence til at vurdere og stiile krav
til den nye bygning de skai flytte over i. Det e,r en "intelligsnt" bygnrng som kun eksperter
kan vr.rdere. Men run var da blevet orienteret.

Rmdtr

Indtrykket var at skærmeng bordene og stoiene var lidt gammeldap i forhold tii darske
forhoid. De fleste skærmdtastaturer var ikke indstilleiige, men næsten alle skærme var
placeret konek i forhold til vindueme. Kontoreme var meget store med numge
arbejdspladser, men næsten irrgen telefoner. Der var teræsoguive og hårde ydermr:re og
ingen isolering mod støj eiler kuide. Ingen så ud tii at have et stesset aåejde.

Udtaleise fra en ls/inde ved EDB-skærm:
"Jeg sidder hele dagen foran skærmø1 men jeg kan selv tage pauser når jeg synes. Hvis
min aftejdsplads skal indstiiles bruger jeg min stol. Jeg har en god æbejdsplads".

Indeklimaet var behageligt. ft Himaanlæg holdt temperaturen betagteligt under de ca 39
C der var udenfor.

Lægens undersøgelsesvryelse var et eldorado af apparahir til undersøgelse af hjertg 1*go,
blodtT,h hsrelse osv.



SIDNIED
... et stålvalseværh tondag d. 16. Sep. 93.

Vi arkom ved firetiden om eftermiddagen, det var stadiet godt vannt. Et medlem
fra arbejderkommissionen modtog os, Enriqe Oliver. Han fortalte om virksomheden : den
er et resultat af en sammeniægning af flere vrksomheder. som ved lulcdngen i 1984,
beskæltigede ca 80.000 mand. Tii sammeniiglng er der i das ca. 1.169 mand ansar.

lnden iul«ungen i 84 havde firmaeme tiisammen drekket hele processeu fra
råmaim til de tærdige plader. Det var Sociaiistpaniet. der gennemtiarte luknineen som en
tral.-ee. af tiipasning tii EF-medlemskabeq det samme skete i andre dele af Spamen.

{bejdeme vi talte med mente at det var en stor tbjl og der havde været kamp mod
ll,ringeme Det havde været et stort slag lbr lokal samf.rndet med alie de arbå3Osiøse og

$et val også ga9t ud over mange underieverandører. Lokait var det bievet forsøgt at skilb
beskæftigelse på bl. a. et glasværk og i kunstgødningsindr:strien- men det havde ilcke været
nok til at opsluge alle arbejdsiøse.

Den Sparske stat eler 4s ai akieme. den siciste 7c ejes at et fransk seiskab.

Stålvalseværket forarbejder råplader som ankommer i ruiler, bliver rullet ud.
svejset sammen, vafset tii rette rykkelse, overfladebehandlet. skåret ti1, rullet sammen igerq
varmebehandleq pakket og sendt tii rette vedkommende t. ex. bilindustrien. Det hele
tbregar faktisk i en lang giidende proces. i en lans fabrik. Den lænsste "maskindel" (360m)
kurure fakrisk tækkes sammen og udvides, som en hamonika.

Der er i tiikn,ming tii værket opirart en galvarrisk overfladebehancilingslinie. der er
ejerforhoidet 50o/o spanslq 25% gsL 25% fransk Viriaomheden eksportercr {5yq
lovgdsagelig tii landene omicring Spamen. De har en særafiaie med Ford i Spanien og
T,vskland om leveringen af ståI.

N* ry* gar rundt på fabrikken er der en fin sikkerhedsmæssig a&nmhdng at
gangarealet. Ivlange steder var der også pabudt hørevænl men der var til eenEæid ikke
mange der efterievede det. maske ikke sa underligt, i den varme. Det var å^i. be{re med
hørevæm af vat eller øreprooper, i stedet for cie store kopper. Til gengæld havde aile
srkkerhedsfodtøj på

For at fremme sikkerheden på arbejdspladserq var der indført en pis på 15.000
Pestas. Pengene var 

-eået 
til en guppe arbejdere der i den forgangne periode havde holdt

{eres arbejdsomrade ordentlig og ryddelig for at nedsætte risikoen for ulykker.
Regrsu'eringen af ulykker var rneget god. Der var tlere steder ophængt statistikker med
kurvel ogsøjler, der fortalte om hvor mange ulykker, der var sket i det pågæidende
område. Her blev så gjort en eksta indsats. lvlan var bl. a- nået frem tii at det især var
blandt kontraktansatte (kornidsansafte). i pakkiet at der skete flest ulykker. Der s§ldes
dels, at det var der at man var i f,v-sisk kontakt med plademe, men også at de pågæidende
ikke tlk instuktion nok

Der er tilknyttet 3 læger tii virksomheden, den ene er også uddannet som



ergonom. Lægeme vder bistand til de enkeite sikkerhedsgrupper. hvis der skulie være
problemer.

Efter at vi havde været mndt på fabnkken var der ieen muiishecl lor at stille
spørgsmåi, som blev besvaret med stor venlighed.

vi kørte hjem efter ca3'/z times besøg alle en god oplevelse rigere.

jimmy & Søren





BESØG HOS I}IILJØBEYÆGELSEN I DET GRØNNE HUS:,' CASA l:ERDE..

D. 16.sept.93 var vi inviteret til at kigge ind hos den største miijøgruppe i Valencia-
området, som hedder ACCIO ECOLOGISTA AGRO(Opkaidt efter fiskehejren).
De har et dokumentationscenter og mødested kaidet Casa Verde i centrum af Valencia.

3 af bevægelsens hovedpersoener. som haved været med fra snfien var mødet op, og
fonaite os, at de kendte OOA. De havde forberedt et opiæg, som kon skal gengives her:

LTdviklingen i Spanien etrer Franco har været kendetegnet af 2 særlige forhold:

1) Det nationale spørgsmåis store betydning.
2) Den store poiitiske venstretløj i Spanien.

Der er idag ca. 700 miijøgrupper i Sanien. men ingen fæiles bevægelse eiler samiende
pani. De Grønne spiller rngen poiitisk rolle. Der er oprettet et koorciinerinsstorum
(CODA), men det er ikke stabiit. Især i Asturien og på Vlallorca findes miljøgrupper. som
biiver hørt!
Af sørre akriviteter nævnes underskrittindsamling af 7: mili. underskrifter for en tblke-
afstemning om A-kraftværker(de mangiede kun 50.000-øv!) samt folkeafstemning om
tiihørdforhoidet tii NATO.
Valencia-området er miijømæssigt meget dåriigt. Fra siutningen af 1960'erne starter en
utroiig hunrg industriaiisenngsproces med totai pianløs udvikling. Voldsom befolknings-
tiIvækst, tiemvækst af store sovebyer-masseturisme-overbebyggelse og koncenrration af
befolknlngen på et smalt §stområde. Resuitatet er en meget begrænset nafur og kolossaie
affalds-og spiidevandsproblemer. Der er en enonn stor udiedning i lvliddelhavet, og hvis
Spanien skulle overhoide EF's spiidevandsdirektiver(?) viile det koste biilioner af pesetas.

Greenpeace har været med deres skib og protesteret over svinerietl

AGRO er en græsrodsbevægelse, som prøver at forene 2 strømninger:
1) At bevare naturen.
2) At bekæmpe de sociaie og samfundspoiitiske torhold som ødelæqger naruren.
AGRO optatter sig som en del af venstretløjen, og solidariserer sig med andre bevægelser
som f.eks. anti.militarisme og søtte tii den 3. Verden.
AGRO har ca. 1000 medlefilmer i Vaiencia-resionen. os er tilstede 3 geogratiske steder.
I Vaiencia har de oprettet arbejdsgrupperisekioner omkring: Land, Law, Energy,
Magazine, Education, Wastes.Forest. Bike,Library, Foot. Srudies og Health&Food.
i Land-gruppen arbejder de med fysisk planiægning, aniæg af motorveje, industribyggeri
med miijøskadende virkmnger osv.
I Law-gruppen arbejder de med det problem, at den spanske miljølovgivning er megei
dåriig når det gælder straffe for miljøforbrydelser. De kører flere sager. bl.a. en om
syreregn fra et stort el-kraftværk, som sviner kolossalt, og er ved at Iæsge et område i

nord helt øde. Desuden arbejder de med skovbrande og myndighedernes manglende
indsats herimod. De har også oplevet den traditioneile konflikt med arbejdere og
tagforeningstolk, som særter beskæftigeisen højere end miijøet. CCOO i Valencia er klan
imod dene el-kraftværk. men det nævnes at CCOO i Aragonien p.gr. af den store
arbejdsløshed i dette kuimineområde har en mere defensiv linie i dette miijøspørgsmåi.
AGRO samarbejder med andre mindre miljøgrupper i regionen samt med andre kamlanske
bevægeiserlll! Ca. 100-120 med1. er ai«ive i AGRO's gruppe:
I Avis-eruppen laver de en avis i 2000 ex. hver 2. måned.



1(

I Education-gruppen udarbejder de skolemateriale(UV+AV).
I Skov-gruppen har de ikke meget skov tilbage at beskæftige sig med.
i Cykel-gruppen er de meget aktive. Der er næsten ingen cykeistier i Valencia.
I Foot-gruppen arbejder de for udbredelse af gågader.

Deres arbejdsmetoder er:
i) Først en grunciig undersøgeise af problemets karakter.
2) Valg af reaktronstbrmer:
A) DiREKTE AKTION.
B) PRESSION GENNEIVI PRESSE OG FAGBEVÆGELSE.
C) PRESSION GENNEIVI OFFENTLIGE IVIYNDIGHEDER.

AGRO arbejcier på grund af sin målsætning kun perii-ert med arbejdsmiijøspørgsmål. og
har et godt samarbejde med CCOO samt IU(Den forenede venstretløj), som er repræ-
enreret i pariamentet. Forskeiiige partier har medlernmer i AGRO. men de respekterer
AGRO' s panipoliuske uaihængighed.

Alt i alt et positivt indtryk af en progressiv miljøorganisation. som beskæftiger sig kntisk
med samfundets indretning og årsagerne tii forureningen og derfor ikke er blevet et ekko
al det borgeriigt-kapitaiistiske samfund.

John Graversgård.

Århus, 15. november 1993.

Thora
Tekstboks
                                     



THERMICA
...et l«aftvær( fredag d. 17. sep. 93.

Vi blev budt veikommen af direktør Viscente Casanova. Han gennemgik kort
vui<somhedens tunktion hvorefter den tekniske side af sagen blev gjort tærdig af den
iedende ingeniør.

Værket er et af de h'e selskaber der tbrslner Spanien med elektiicitet. Det er et
såkaidt spidsbelasmings anlæg. Det be{der at de i år larn har kørt -l uger. I heie seiskabet
er cier ansat ce 15.000 og det står tbr ce600Å af Spaniens energiforsynrng. Selve nettet
(.højspændigslinieme) er nationaliseret og værkeme sorterer under Indenrigsministeriet, men
2 af de 3 seiskaber er private. Der er både atom-, vand-. natursæ- og olief.wede værker.

Værkeq der kan yde 540 N{egaWan på 2 turbiner, er oliefrret. Olien fir man i rør
ha naboen - et raffinadei. Der er i70 ansatte og en del korttidsarsatte på konhakter. Der
er forskei på hvilken sikkerhedsmæssig orientering tblkene får, Som fremmede
håndvaerkere skai man selv sørge ibr alt. Der er doe udarbejdet en srki<erhedshandbog som
de tår udleveret.

Det rent sikkerhedsmæssige på værket så godt ud, de mente i hvert tiifæide at de
havde sq-\.r på tingene. På vores rundvisning så vi noget der li_ørede asbestsanering vi
spurgte og irk forklaret at der ikke var tale om æbesl men om et giasfiber-cement produkt
som nok også indehoidt lidt asbesl men det var ved at biive undersøgl af speciaiister. Det
var et problem som de tog meget alvorligr og de var kiar over at det k:nne d.r,rt at biive af
med.

Sikkerhedsorganisationen var opbygget op elter det kiassiske spanske mønster ; I
blandt fabrii<sradets medlemmer var der valgt/udpeget 5 sikkerhedsrepræsentmter, de
varetager sikkerheden på værket. For heie finnael som var landsdækkende var der et
Hovedsikkerhedsudvalg bestående af 12 ha hver side. Det værk vi besøge havde ikke en
af de 12 pladser. rnen mente ikke at det var noget problern bl a fordi andre fra
fabnl<srariet var repræsenteret i hovedfabrilsradet. Derved var der sil«et en ,eod
kommunikation. I ait er der i firmaet omkring 30 lokaie slkkerhedskomiter.

De tblk vi talte med mente at de havde en god indflydelse på planlægningen i
firmaet seru1em fabriis- og sikkerhedsrådene.

Som på andre større Spanske virksomheder var der ansat læ,ser. de gennernføre

årlige eftersyn på arbejdeme. De medvirkede også ved en undenøgeise at støjproblemer.

Efter 2% times rundvisnine forlod vi værket.

Jimmlr & Søren



Besøg på kooperativt frugtpakkeri, -plantage og gartneri: COAGRI

Omegnen af Vaiencia er kendt for sine appeisiner og mandariner. Syd for byen finder man
kooperativet COAGRI. Vi besøgte virksomheden nogle få dage før høsren af mandariner,
og derefter appelsiner, satte ind. Vi taite med både direkøren oq medlemmer af fabriksko-
miteen. I produktionen var der kun gang i klargøring rii høsten begyndte at komme ind.

Produktion:

Ivlandariner og appeisiner er hovedproduktionen. Udenfor sæsonen produceres også
meloner, ferskner og en række tbrskeilige grøntsager. ialt produceres 23.000 - 21 .000
tons appeisiner og mandariner om året (hvoraf omkring 1.000 tons eksporteres tii
Danmark, ansiog direktøren).

Ejerforhold:

Pakkeriet ejes på kooperativ basis af 4.000 bønder - alle har en sremme på _eeneraiforsam-
lingen. Nogie har meget små brug - ned til 2 ha jord.

Antal ansatte:

I sæsonen som strækker sig fra okober tii januar har virksomheden 2300 arbejdere. Kun
60-70 har helårsarbejde. Flertallet har aitså ikke arbejde i 8 af årets måned.er.

Organisationsforhold :

Ca. 500 er fagorganiserede. Fabrikskomiteen besrår af 1i fra UGT og 9 fra CC.OO.

Foruden andre medlemmer af fabrikskomiteen mødte vi sikkerhedsrepræsentanrerne tbr
pakkeiet og for frugtpiukkerne.

Der var ikke tilknyttet en bedriftsiæge til virksomheden (det er ikke noget krav i land-
brugssektoren).

Lønforhold:

De faglige organisationer var fornyiig kommet igennem med bedre løn- og tryghedsattaier
- bi.a. ligelan meliem mænd og kvhder. Lønnen skuile blive 771 peseras i timen sv tii 38-
39 kroner. Lønnen stiger l0% hvert 5. år. dog max. 60%. Når man har arbejdet 6 mdr,
har man ret til 6 mdr. understøtteise (lidt højere end sygedagpenge, som er 65% af
lønnen).

Gennemgang af pakkeriet:

Tidspuni<tet tbr høsten afgøres ved at der tages sukkermålinger af trugten. Ved ankomsten
går frugten - der stadig er helt grøn - tii 1. sonering under uitravioler 1ys. Frugt, der er
angrebet af skimmel eller råd sorteres fra manuelt. Under gode vejrforhold sorteres 5% at



frugten fra. Er det regnfuldt og koldt må berydeligt mere frasofleres. Herefter trans-
porteres frugten mekanisk gennem et voks- og et fenolbad. Herfra videre ti1 pakning i
frugtkasser a 10 og 20 kg. Pakningen er også manuel, så der foregår også en frasortering
af darlig frugt.

Der er to pakke-linier. Yed hver af dem står 30 kvinder og pakker frugten i papkasser
som herefter går til palletering. Det foregår manuelt for 10 kg kassernes vedkommene.
Ved spidsbelastning er produktionen 3.5 tons i timen ved hver pakkelinie. Herfra køres
frugten med gaffeltruck i køierum, hvor der er 5-7 grader, for at modne. ("Det skai være
koldt for at frugten kan modne"). Herefter er frugten klar til at læsses.

Frugtplukkernes arbej dsmiljø:

Selvom sikkerhedsrepræsentanten gav udtryk for, at livet i plantagerne var skønt, kunne
aadre supplere: Landarbejdertre er "røven af samfundet". Den officieile arbejdstid er 5
timer plus en overarbejdstime. I realiteten arbejder man meget mere. Der piukkes ca. 400
kg mandariner el1er ca. 600 kg appelsiner pr arbejdsdag. De bæres i kurve a 20-25 kg på
skulderen. En undersøgelse CC.OO. har lavet viser, at bevægeapparats-problemer var
an.svarlig for 75% af sygefraværet biandt landarbejderne. Der er også problemer med
tekniske hjælpemidler (lifte? stiger?).

Sprøjtemidlenre er et meget stort arbejdsmiljøproblem. Man skal have certifikat for at
sprøjte i. plantagerne. Kursernes varighed afhænger af hvor giftige stoffer man skal have
certifikat til at bruge. Det længste varer 500 timer. Loven herom er to år gammel og der
er store problemer med kontroiien.

Der sprøjtes to gange om året: i maj-juli og i august-september (lige inden høsten). 81.a.
med insektgifte, de såkaldte organo-fosfater. Problemet er, at selv folk der har været på
kurser bruger sprøjtemidlerne som de altid har gjort og f.eks. selv blander flere sprøjte-
midler i deres ryg-tanke. Der er ca. 50 tiifælde om året af akut indlæggelse p.g.a. . .

forgiftning med organo-fosfater i Valencia området.

Vi besøgte desuden det store lager, der tilhørte kooperativet. Her fandt man arbejdsøj,
fodøj, vin og andre levnedsmidler i samme lokaie som sprøjtegifte med både T (giftigt)
mærke og Tx (meget giftigt) mærke på. Kun jord-desinfeklionsmidlet methylbromid blev
opbevaret for sig. Man kunne gå lige ind fra gaden og hente sig et par dunke af giftstof-
ferne.

Arbej dsmiljø i pakkeriet:

For arbejdente va.r der ingen fordele ved, at virlsomheden var kooperativt ejet - tvært-
imod. Fabrikskomiteen må kæmpe for at få inforrration. Alt gennemføres diktatorisk.
Præsidenten for kooperativet var samildig præsident for citrusfrugtavlerforeningen.
Kooperativet blev derfor ofte prøveklud for forsøgsordninger, der grænsede tii det
ulovlige.

Der var ingen instruktion i arbejdet med maskinerne. Af sarnme grund havde der for nylig
været en arbejdzulykke med en brækket lillefinger som resuitat. Der var ingen højdeind-
stilling af maskinerne. Lave kvinder fik en kasse de kunne stå op på. I kombination med
meget ensidigt gentaget arbejde betyder det store ergonomiske problemer.



Der var en stor rygbeiastning ved paileneringen: Fra 400 tii 600 kg hven 10. minut
(attrængig af hvem man spurgte). Det svarer tii l:aft af mellem 19 og 29 tons på en 8
timers arbejdsdag.

Søjen var et meget stort problem. Det var ifølge sikkerhedsrepræsentanten umuligt ar taie
sarnmen når maskineriet var i driit. llålinger udføn af CC.OO. viste, at hver fjerde af
arbejderne i et frugpakkeri var udsat tbr støj over 85 decibel A. 8% var udsat tor mere
end 90 decibei.

Der var sat udsugning op hvor trugten soneres 1. gang, for at fjerne støv. skimme.l og
mug.

Der var en vis be§mring ved det ultravioiette lys samme sted. Dertor havde man indført
en regel om, at man lcan måtte stå der i 1 trme ad gangen. Gravide kvinder biev ilynet
væk fra stedet. Risikoen ved UV-strålingen er bi.a. øjenskader samt den langsigtede risiko
tor hudkræft.

^{rbej dsmilj ø i blomstergartneriet:

Her var ;l-5 ansane foruden "overgartneren".

Problemerne med sprøjtemidier var store - især brugen af methylbromid tii jorddesia-
t'ektion.

Der var en ulidelig vanne i drivhusene - omkring 45 _erader fugtig vanne mens vi var der.
lvlan dyrkede bl.a. nelliker, som høstes 2 gange årligt.

Arbejdet med at beskære/nippe biomsterne var anstrengende for ryggen, tordi man bøjer
sig ned i knæhøjde ved dette arbejde.

Sammenfatning:

Vi fik klan indtryk af, at problemerne på landet var større end i den rigtige industri i
byerne.
Omgangen med sprøjtemidler, bla. opbevaringen af dem, var chokerende. Også pro-
blemerne med ergonomien og støjen i pakkeriet var åbenbart store. lvlen det var vanskeligt
at få rigtigt indtryk af arbejdsmiijøet, fordi pakningen af citrusfruster ikke var gået igang
endnu.

Tii gengæid var det opmuntrende at høre, at der er sket fremskridt m.h.t. overenskomster,
og især at det er lykkedes at få en aftale igennem, der beryder, at arbejdsgiveren ikke bare
kan vælge og vrage blandt sæson-arbejderne. Det er første forudsætning tor at kunne få
flere krav igennem, at arbejdsgiveren ikke hvert år kan slippe af med de mest aktive,
fagorganiserede, folk.

26. 10.93 I lesper Nieisen
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